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سي و پنجمين جشنواره فيلم فجر از نگاه »جوان«

ش�نواره فيلم فجر از ن�گاه »ج�وان«
س�ي و پنجمين ج

 قسم خوردگان به پرچم امريکا
چگونه جشنواره انقلابي برگزار كردند؟!

نظم قديم، بر همين منوال

وزير ارشاد خبر داد
 بودجه سينما سال بعد 39 درصد 

افزايش دارد

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي از افزايش 39 درصدي بودجه 
سينماهاي كش�ور در لايحه بودجه س�ال آينده خبر داد. 
به گزارش »جوان«، س��یدرضا صالحي امیري، وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، جمعه ش��ب در برنامه گفت وگوي ويژه خبري 
ش��بکه مازندران از برنامه اين وزارتخانه براي تشکیل سازمان 
مس��تقل نظام هنري خبر داد و گفت كه پیش نويس اولیه اين 
سازمان نیز تهیه شده است. وي افزود: هدف اصلي از تشکیل 
دو سازمان جديد رسانه اي و هنري، انتخاب افراد متخصص در 
هر سازمان و رسیدگي تخصصي تر و پويا تر شدن فعالیت هاي 

تخصصي فعالان زير پوشش اين سازمان هاست. 
صالحي امیري گفت: اين، يک اقدام و تحول زيرساختي در اين 
دو بخش مهم فرهنگي كش��ور است كه اصحاب تخصصي اين 
دو نهاد، افرادي را كه متخصص همان رش��ته هستند، انتخاب 
مي كنن��د و سیاس��تگذاري و نظ��ارت دقیق را برعه��ده آنان 
مي گذارند. وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي به افزايش 39 درصدي 
بودجه سینماهاي كشور در لايحه بودجه سال آينده نیز اشاره 
كرد و گفت: براي تولید فیلم  هاي فاخر سینمايي نیز 35 میلیارد 
تومان در سال 96 اعتبار پیش بیني شده است. وي افزود: يکي 
از برنامه هاي جدي و مهمي كه سال آينده در حوزه سینمايي 
پیگیر آن هستیم، تولید يک فیلم مستند و سینمايي بلند در 
هر استان است و اكنون نیز تولید فیلم سینمايي در خوزستان 
و چند استان ديگر آغاز شده است. صالحي امیري گفت: قصد 
داريم تولیدات سینمايي استان ها روي پرده سینماهاي كشور 
و تلويزيون برود و از همه استان ها مي خواهیم كه از همه توان و 

ظرفیت خود از اين فرصت ايجاد شده، استفاده كنند.

    خبر

جش��نواره امس��ال فیلم فجر مانند دوره هاي قبلي اين 
جشنواره، همچنان با ساختاري غیراستاندارد برگزار شد، 
به نحوي كه بخشي از آن سبک برگزاري جشنواره هايي 
مانند ونیز، برلین و كن را دنبال مي كند و بخش ديگري 

از اسکار كپي برداري شده است.
در جش��نواره اي مانند كن ش��ش، هفت داور داريم كه 
براي چهار، پنچ رش��ته محدود داوري مي كنند، اما در 
مراسم اسکار كه در 24 رشته جايزه داده مي شود، بیش 
از 6 هزار نفر از اعضاي آكادمي اسکار كار داوري را انجام 
مي دهند و در هر رشته متخصصان آن رشته مسئولیت 
داوري ها را برعهده دارند، اما در جشنواره فجر ما همان 
شش، هفت داور را داريم با حدود 20 جايزه! امسال نیز 
با حضور 44 فیلم در بخش مسابقه اقدامي بي سابقه در 
س��اختار اين نوع جش��نواره ها با آن تعداد محدود داور 
محسوب شد و داورها مجبور شدند تعداد زيادي به اندازه 

دو برابر معمول فیلم را تماشا كرده و داوري كنند.
به نظرم به جز چند فیلم، اكثر آثار جشنواره سي و پنجم 
را فیلم هاي به شدت ضعیف غیراستاندارد تشکیل مي داد 
كه حتي زير خط فقر س��ینما بودند. اين در حالي است 
كه به قول خودش��ان فیلم هاي مسئله دار را از جشنواره 
كنار گذاش��ته بودند. تركیب هیئت داوران جش��نواره 
هم تركیب غلطي بود. معمولاً در جشنواره هاي معتبر، 
فیلمسازاني را به عنوان داور انتخاب مي كنند كه در يکي، 
دو س��ال قبل به خصوص س��ال پیش در اين جشنواره 
درخشیده يا جوايزي گرفته باشند يا در عرصه هاي ديگر 
و ساير جش��نواره ها به موفقیت هاي چشمگیري دست 
پیدا كرده باشند، ولي در هیئت داوري جشنواره امسال 
فجر افرادي بودند كه حدود هفت، هش��ت سال اخیر و 
بعضاً از 15 سال قبل اصلًا فیلمي نداشته اند، چه برسد 
به اينکه فیلم شان جايزه گرفته باشد يا اثر قابل توجهي 

ارائه كرده باشند.
 اش��تباه جش��نواره اين اس��ت كه ب��ه ج��اي تقدير از 
سینماگران پیشکس��وت آنها را داور جشنواره مي كند! 
اين نوع انتخ��اب عجیب هیئت داوري ب��ه داوري هاي 

عجیب و نتايج عجیب تر منتهي شد. 
داوري ه��اي خیلي ب��دي را در جش��نواره ديديم مثل 
انتخاب فیلمي براي س��یمرغ بهترين موسیقي متن در 
حالي كه اصلًا فیلم موس��یقي متن نداش��ت يا كانديدا 

شدن فیلمي براي جلوه هاي ويژه كه همه جلوه ويژه اش 
در يک صحنه باران يا برف خلاصه مي شد!

از طرف ديگر مس��ئله دوتابعیتي ب��ودن همین داوران 
جش��نواره بود. فکر كنی��د افرادي كه ب��ه پرچم امريکا 
يا كانادا قس��م خورده اند و متعهد ش��ده اند كه حتي در 
زمان جنگ، زير پرچم اين كشورها و علیه دشمنان آنها 
بجنگند، مسئول برگزيدن فیلم هاي جشنواره فیلم فجر 
به عنوان اصلي ترين مراسم سینمايي انقلابي باشند كه 

اصلي ترين دشمن امريکا به شمار مي رود! 
اين شايد جوك ترين جوك سال باش��د! از طرف ديگر 
متأس��فانه با اينکه دولت نزديک به چهار سال است كه 
شعار امید مي دهد، همچنان اغلب فیلم هاي جشنواره 
فاقد هرگونه امید هستند و نگاه امیدوارانه اي به زندگي 

نداشتند! 
فیلم ها پر از آدم هاي فلک زده بود، فلاكت از سر و روي 
فیلم ها مي ريخت، آدم ها يا خودكش��ي مي كردند يا به 
قتل مي رسیدند، خانواده ها از هم پاش��یده بودند يا در 
حال از هم پاشیدن بودند، فیلم ها پر از صحنه هاي مرگ 
و قبرستان، پزشکي قانوني و بهش��ت زهرا بود! چگونه 
چنین فیلم هايي مي توان��د مخاطبانش را ب��ه آينده و 

زندگي امیدوار كند؟
رياست محترم جمهوري در س��خنراني خود و در پايان 
مراسم راهپیمايي 22 بهمن گفت كه هركس سیاه نمايي 
كند، انقلابي نیس��ت.  اي كاش ايش��ان نگاه��ي هم به 
فیلم هاي اين جشنواره مي انداختند يا از مشاوران خود 
كمک مي گرفتند و سیاه نمايي افراطي از جامعه اي كه 
آن همه آماره��اي امیدواركننده از آن ارائ��ه كردند را 

قضاوت مي نمودند.

     جواد محرمي 
عملکرد سینمايي دولت يازدهم با واژه شعار عجین 
شده است. ظاهراً تازه سال آخر يادشان افتاده كه 
از شعارهاي اصلي دولت امید هم بوده و عقل سلیم 
حکم مي كرده در كنار مولوي خواني در جمع هاي 
سینمايي و بدگويي از مديران سابق مقداري هم 
از لزوم دمیدن روح امید در فیلم ها سخن بگويند. 
البته چون دير يادش��ان افتاده طبیعي است كه 
عبارت سینماي امید حالا ديگر تنها به درد شعار 
مي خورد. البته رئیس س��ازمان سینمايي و دبیر 
تئاتري اش اگر مي خواستند مي توانستند به هیئت 
داوران شان توصیه كنند شعار امید را فقط در حد 
ش��عار نبینند و در اهداي جوايز به فیلم هايي كه 
در قالب ژانر فلاكت ساخته شده زياد بها ندهند، 
اما همین كار را هم نکردند تا در عمل فقط شعار 
داده باش��ند. هیئت داوران احتمالاً به شعارهاي 
رئیس شان حجت الله ايوبي فقط گوش داده اند و 
در دل خنديده اند و با خود گفته اند: امید كیلويي 
چند؟ مگر سینما جاي امید دادن است؟ آن هم 
در ايران! سینما اصلًا اختراع شده براي اينکه به 
مردم تفهیم بشود كه چقدر بدبختند چون مردم 
خودشان اين را نمي دانند. سینما اين رسالت را بر 
دوش دارد تا حواسش باشد يک موقع مردم دچار 
احساس خوشبختي كاذب نشوند و اگر داشتند به 
اين سمت منحرف مي شدند با رفتن به سینما از 

غفلت بیرون بیايند. 
   دوپينگ سياسي 

گردانندگان جشنواره سي و پنجم فیلم فجر وقتي 
موج انتقادها را ديدند براي جبران بي رونقي دست 
به دامن دوپینگ سیاسي شدند. واقعاً خوب نبود 
كه اين همه سینماگر معترض عملکرد آنها باشند. 
بالاخره يک ج��وري بايد فضا را ع��ادي و با حال 
نش��ان مي دادند كه هر كي از دور مي بیند خیال 
كند اوضاع خیلي هم بد نیس��ت. اولین كاري كه 
بايد مي كردند اين بود كه در تقس��یم سیمرغ ها 
اولويت را به خودي ها مي دادند تا كسي كه روي 
سن مي آمد و س��یمرغ را زيربغل مي زد خدايي 
نکرده لیچار بار برگزاركنن��دگان نمي كرد، بلکه 
برعکس چند تا تیکه هم به منتقدان جش��نواره 

مي انداخت. 
     جشنواره محفلي

اگر يک اتفاق خوب در جش��نواره فجر امس��ال 
افتاده باش��د رفتن جش��نواره در میان مردم به 
نسبت سال هاي پیش است. جشنواره فیلم فجر 
با اينکه هزينه اش از جیب مردم خرج مي ش��ود، 

ولي به ش��کل محفلي برگزار مي شود. امسال اما 
به واسطه برنامه سینمايي هفت قدري اين رويداد 
هنري به میان مردم رفت. دلیلش هم اين بود كه 
برنامه هفت بدون رودربايستي و تعارف روي آنتن 
مي رفت و مجیزگوي فیلم ها نبود و مثل خیلي از 
برنامه ها نقش روابط عمومي جش��نواره را بازي 
نمي كرد. ديروز خبر رسید كه ظاهراً وزير ارشاد با 
مديران صداوسیما وارد مذاكره شده تا برنامه هفت 

ديگر پخش نشود. ادعايي كه البته تأيید نشد. 
انتقادها به جشنواره امس��ال حالا حالاها ادامه 
خواهد داشت. احمدرضا معتمدي هم روز گذشته 
در نامه اي به رئیس جمهور از وضعیت سینما و 
برگزاري جشنواره انتقاد كرد. »سینماي ايران 
را سه دسته برده اند: ابتذال گرايان، مجیزگويان و 
وابستگان آن سوي آب. پولشان شسته و ناشسته 
برجاست و آبشخورشان فیاض و سرريز. سینماي 
مستقل،  هنرجو و انديشمند، مهجور و متروك، 
خودي هاي دلسوزي كه از روي سادگي، زباني نیز 
به انتقاد و خرده گیري گشوده اند! كارگزاران شما 
با نحوه داوري و گزينش جشن سینما كه قرين 
با دهه انقلاب است، متأسفانه تعريفي تازه  نیز از 
دهه فجر به دست داده اند و اين هزينه گزافي بود 
كه بر شما و ساير اصحاب انقلاب تحمیل كردند. 
برايتان سلامتي، توفیق خدمت به مردم و آرمان 
و س��عادت دنیا و آخرت آرزو مي كنم. از تصديع 

اوقات عذرخواهم. «
      انقلابي نيست

سعید مستغاثي، رئیس پیشین انجمن منتقدان و 
نويسندگان سینماي ايران نیز از عملکرد مديران 
س��ینمايي انتقاد كرده اس��ت: »پس زمینه هاي 
س��ینمايي و تاريخي هی��چ گاه اجازه ن��داده كه 
جشنواره فجر و سینماي ايران انقلابي شود و اين 
جشنواره تاكنون اهداف انقلابي نداشته و دلیل 
آن هم اين بوده كه مديراني كه مديريت سینما 

و جش��نواره را در دست داش��ته اند، انديشه ها و 
تفکرات ناب اسلامي و انقلابي نداشته اند. 

تمامي جشنواره هايي كه در سینماي ايران برگزار 
مي شوند تابعي هستند از آثاري كه در اين سینما 
تولید مي ش��ود و زماني كه ما ش��اهد تولید آثار 
شاخص و ارزنده در عرصه هنر هفتم نیستیم خود 
به خود اين جشنواره ها همیش��ه از آثار انقلابي 
خالي هستند. متأسفانه دس��ت هاي پلیدي در 
كار بوده كه همیش��ه جلوي اين قبیل انديشه ها 
را مسدود مي كرده و همین امر باعث شده تا طي 
35 دوره برگزاري جش��نواره فیلم فجر ما شاهد 
انقلابي ش��دن آن نباش��یم و روز به روز بیشتر از 
گذشته به فرهنگ شوم غربي پناه ببريم و حتي در 

اجرا و ساختار نیز از آنها تقلید كنیم.«
     خنثي در فکر و عمل

مشکل برگزاركنندگان جشنواره و مديريت سینما 
اين اس��ت كه موضع خود را با انقلاب اس��لامي 
مش��خص نمي كنند و موضع و فک��ر صادقانه اي 
ندارن��د. در دل چی��ز ديگ��ري مي پرورانند و در 
شعار چیز ديگري مي گويند. نتیجه كار مي شود 
جش��نواره اي خنثي و بدون مانیفست. همانقدر 
كه در فکر خنثي اس��ت در عمل هم حرفي براي 
گفتن ندارد. اين مسئله در اختصاص دادن بودجه 
از سوي بنیاد سینمايي فارابي نیز به چشم مي آيد. 
فیلم هاي خنثي يا تلخ��ي كه هدفي جز تخريب 
رواني جامعه ندارند. تهیه كننده هاي خلق الساعه 
هم در اين شرايط جاي خود را باز كرده اند. امسال 
آقازاده محمدرضا عارف هم در جش��نواره فیلم 
داش��ت. فصل نرگس البته فیلم��ي حوصله بر و 
بي هدف بود كه توجه هیچ ك��س را جلب نکرد، 
چون اساساً تهیه كننده اش فقط مي خواسته وارد 
سینما شود و فکري پشت اين سوداي سینماگر 

شدن نبوده است. 
جش��نواره فیلم فج��ر امس��ال با اج��راي مدير 
تئاتري اش محم��د حیدري اي��ن رويداد هنري 
را ب��ه بي اعتبار تري��ن دوره خود تبدي��ل كرد. از 
سوءمديريت هاي بلیت فروشي و انتخاب فیلم ها 
بگیر تا ش��اهکار هیئت مديران در تخس كردن 
جوايز به نف��ع تفکر مديران س��ینمايي و ناديده 
گرفتن بديهیات هنري، همه دس��ت به دس��ت 
هم داد تا بي سابقه ترين اعتراضات علیه برگزاري 
اين دوره از جش��نواره ش��کل بگیرد. اعتراضاتي 
كه بازخوردش از س��وي مديران چیزي بیش از 

بي اعتنايي و ريشخند نبود. 
البته جشنواره همه چیز نیست و در هیچ جاي 
دنیا اين جشنواره ها نیستند كه ارزش اصلي آثار 
سینمايي را تعیین مي كنند و زمان داور بهتري 
در اين باره است، اما جشنواره ها در سمت و سو 
دادن به سلیقه و روند سینمايي تأثیر غیرقابل 

انکاري دارند. 
مشکلات مبنايي جش��نواره فیلم فجر امسال 
با برگزاري پرحاش��یه آن بیش از پیش خود را 
نشان داد. شايد از بركات جشنواره امسال اين 
باش��د كه مي تواند حداقل آغازي بر يک پايان 
تلقي شود. جشنواره فیلم فجر به لحاظ قوانین 
يک ش��تر گاو پلنگ كامل است. ساختاري كه 
نتیجه آن همین س��ینماي فعلي است. معلوم 
نیست كه چرا هیچ كس هم جرئت نمي كند به 
ساختار آن دست بزند و سر و شکل منطقي تري 
به آن بدهد. بي اعتبار ش��دن جش��نواره فجر 

انقلاب اسلامي به نفع انقلاب نیست.

نه اين تمام نه آن تمام
نگاهي ب��ه رويداد جش��نواره فیلم فج��ر، از آن رو كه بش��ود با يک 
صورت بندي كل آثار را مورد واكاوي قرار داد امکانپذير نیست؛ نه در 
باب جشنواره فیلم كه در هر موضوع ديگر هنري هم نمي شود عمل 
نقادانه اي را به ثمر رساند، اما از اين باب كه تغییرات فرم و محتوا را 
بشود ارزيابي كرد، شايد كار ساده تري باشد كه من در پي آن نیستم. 
شايد در ابتدا طرح اين پرسش فرضي صادق باشد كه آثار ساخته شده 
در سینماي ايران در طول يک سال كه شاكله آن در جشنواره فیلم 
فجر رونمايي مي شود، پاسخ به كدام پرسش هستي شناختي است؟ 
فیلم ها قرار است بازتاب دهنده چه باشند؟ آيا قرار است حديث نفس 
مؤلف باشند، يا حديثي از بي قراري هاي جامعه )اعم از فقر و فحشا، 
رانت و... شايد هم شادي، توس��عه و تکامل(، آيا فیلم ها مي خواهند 
در يک نس��بت ايدئولوژيک و معنادار، راوي سیاست هاي كلي يک 
نظام ايدئولوژيک باشند كه براي تمام ساحت هاي خود برنامه ريزي 
دارد يا مي خواهند علیه يک نظام ايدئولوژيک پیام هاي معني دار به 
مخاطب انتقال دهند؟ قرار است سینماي ايران در سال چه كند؟ كه 
آن وقت بازتاب بهترين هايش بیايند و در رقابت براي دريافت سیمرغ 
تلاش كنند. پرسش اينجاست كه جشنواره فیلم فجر از آن رو كه آثار 
سینماي ايران در يک سال گذشته در آن بازنمود دارد قرار است چه 
باشد؟ به اعتبار اين دوره از جشنواره و اغلب دوره ها، آنچه در سینماي 
ايران مي بینیم ناظر بر يک آشفتگي است و خبر از يک بي برنامه گي 
دارد، براي مثال اگر بخواهیم به مضامین بنگريم، يک س��ال اغلب 
فیلم هايي كه طبقه س��ینمارو و ب��ه نوعي خ��ردورز را درگیر خود 
مي كند آثاري است كه به عش��ق هاي مثلثي و خیانت در روابط و... 
مي پردازد. سال بعد تمركز بر فقر و فلاكت است و...  منظورم از طرح 

اين موضوع اص��لًا ربطي به تعبیرات 
مخاطب و حرك��ت ذهن مخاطب به 
س��وي افق هاي باز و پرهیز از يافتن 
معن��اي نهايي و رس��یدن به معناي 
مؤلف و... نیس��ت )مؤلف در اينجا به 
معناي كارگردان مؤلف نیست، بلکه 
نیت رسیدن به معنايي نهايي است كه 
مثلًا كارگردان در نظر داشته است، 
اين موضوع توسط پیروان هرمنوتیک كلاسیک اعم از شلايرماخر، 
ديلتاي، هرش و... مطرح شده است(، بلکه به تأكید معتقدم نگاهي 
همراه با برنامه بر سینماي ايران حاكم نیست. اما در مورد اين دوره، 
جش��نواره در اين دوره، باز هم درگیر همین سرگرداني هاست؛ نه 
اينقدر در كارگردان ها و نويسندگان مايه هاي مطالعاتي در زمینه هاي 
جامعه شناختي، مردم شناختي يا حتي روان شناختي ديده مي شود 
كه مخاطب را وادار به انديشیدن كند، نه مايه هاي فلسفي دارد كه تراز 
روح و آگاهي را هدف گرفته و تلاش براي بالا بردن طبقه آگاهي 
را در باور بپروراند و نه اينکه اساس��اً سینمايي ايدئولوژيک است 
كه فیلم هايي در آن تولید شود كه يادآور مثلًا ادبیات رئالیستي 
- سوسیالیستي بعد از انقلاب اكتبر 1917 دوران كمونیست در 
شوروي باشد. سینمايي كه ملغمه اي  است؛ نسبتش با جامعه به 
صورت هدفمند معلوم نیست، با ايدئولوژي معلوم نیست، با طبقات 
جامعه معلوم نیست. اين بي برنامه گي فکري در ذهن كارگردان ها 
هم وجود دارد؛ مگر معدود و محدودي كه اينچنین نیس��تند. به 

قول سنايي »به مارماهي ماني، نه اين تمام؛ نه آن«.

در سینماي اغلب دولتي ايران، برگزاري جشنواره 
فجر ب��ا وجود همه اي��ن فیلم هاي رانت��ي و بدون 
رقیب، باز بهترين گزينه اس��ت و تا زماني كه قرار 
اس��ت اوضاع فرهنگ، غیرمردمي باشد، بودن  اين 

جشنواره، بهتر از نبودنش است. 
جش��نواره فیلم فجر ب��ا تم��ام محدوديت هايش، 
مهم ترين موقعیتي اس��ت كه حاكمیت را با طبقه 
متوسط در طول س��ال پیوند مي دهد و جايگاهش 

فرمايشي و ستادي و آيین نامه اي نیست، اما درباره كیفیت اين جشنواره راستش، 
تا زماني كه سینماي دولتي ايران، بدون رقیب فیلم مي سازد، وضعیت همین است 

و ماجراي برگزاري جشنواره همین روال را خواهد داشت. 
ش��ايد يک س��ال اتفاقي بیفتد و فیلم خوبي به جش��نواره راه پیدا كند، مثل سال 
قبل. يا امسال كه شايد بدترين دوره برگزاري جشنواره فجر بود. به هر حال هر دو 
دوره را يک گروه از مديران برگزار كردند. پس مش��کل از جاي ديگري است، و نه 
جشنواره فجر. تا زماني كه سینماي ايران، نتواند مشروعیتش را از گروه هاي مختلف 
مردم بگیرد، حالا چه قشر دانشگاهي يا خانم هاي خانه دار و آثار مختلفي از سوي 
كمپاني هاي تجاري مستقل براي كسب درآمد از جیب مردم ساخته نشود، اوضاع 
به همین منوال خواهد بود. مسئولان در اتاق هاي دربسته خواهند نشست و درباره 

چگونگي تقسیم منابع مملکت تصمیم خواهند گرفت.
تنها تفاوت اينجاست كه يک سال هیئت انتخاب و داوري قوي تر است و فیلم هاي 
بهتري را براي دريافت جايزه انتخاب مي كند و سال بعد، گروه ضعیف تري هستند 

و همه چیز بیش از پیش افت مي كند.  

 يادداشت مديرعامل 
انجمن سينماي جوانان ايران

 ايجاد انگيزه براي فيلمسازان
با بازگشت فيلم كوتاه به جشنواره 

سي و پنجمین جش��نواره فیلم فجر با بازگشت سیمرغ بلورين 
فیلم كوتاه و كسب يک دستاورد بزرگ براي فیلم كوتاه به پايان 
رسید. مي گويم فیلم كوتاه به جاي اينکه بگويم انجمن سینماي 
جوانان اي��ران، چراكه معتقدم انجم��ن كارش تنها حمايت از 
تولیدات خودش نیس��ت كه حمايت از تولید فیل��م كوتاه در 

سراسر كشور است. 
حتي معتقدم هر كجاي اين كره خاكي فیلمس��از ايراني فیلم 
كوتاه، اثري را خلق كند، انجمن سینماي جوانان ايران موظف 
به حمايت از اوس��ت. پس مرز میان تولی��دات انجمن و ديگر 
فیلم هاي تولید شده  فیلمسازان ايراني بايد يک جايي شکسته 
ش��ود و چه جايي بهتر از اينجا كه حرف از يک موفقیت بزرگ 
براي فیلم كوتاه مطرح اس��ت. لاجرم با چنی��ن ذهنیتي لازم 
مي دانم بازگشت فیلم كوتاه به جشنواره فیلم فجر كه دستاورد 
همه جامعه بزرگ فیلم كوتاه است را تبريک گفته و خرسندي ام 

را از خرسندي اين جامعه شريف و خلاق اعلام نمايم. 
امروز كه جشنواره فیلم فجر پايان يافته و سیمرغ فیلم كوتاه بر 
شانه هاي يکي از جوانان اين مرز و بوم نشسته است بايد بگويم 
كه اين بازگشت ساده نبود و سختي هايش تا ساعاتي پیش از 
اختتامیه نیز ادامه داشت، اما اكنون حرف زدن از آن جدال ها 
و مخالفت ها ضرورتي ندارد. مهم اين اس��ت كه سال ها تلاش 
جمع عظیمي از فیلمسازان براي ديده شدن در جشن سینماي 
ايران به ثمر نشست و اين شادماني را نبايد با حاشیه هاي ناگزير 
همیشگي تلخ كرد. در اين بین هرگز نبايد تلاش مجدانه جناب 
آقاي دكتر ايوبي را از ياد برد. به سهم خودم از صبر و شکیبابي و 
منطق مثال زدني شان در اين امر سپاسگزارم كه بیش از هر چیز 

كلاس درسي بود براي من. 
اينجانب به عن��وان خادم ت��ازه وارد جامعه پر پش��توانه فیلم 
كوتاه ضمن تبريک به كارگردان و گ��روه برگزيده فیلم كوتاه 
س��ي و پنجمین جش��نواره فیلم فج��ر، امیدوارم اي��ن جايزه 
انگیزه هاي فیلمس��ازان فیلم كوتاه را دوچندان كند. هرچند 
موفقیت هیچ هنري در گرو جايزه ها نیست. آرزو مي كنم جايزه 
اصلي س��ینماي كوتاه از مردم و مخاطبان آگاه اين س��ینماي 

شريف دريافت شود؛ به امید آن روز.

    فیلم  فجر

حکمت 242:

، وَاجْعَلْ  قَ�ی وَإنِْ قَلَّ اتَِّقِ آللَّ بعَْضَ التُّ

. بيَْنَکَ وَبيَْنَ آللّهِ سِتْراً وَإنِْ رَقَّ

تقوا و پرهیزكارى پیش��ه كن هرچند كم 

باش��د و میان خود و خدا پرده اى قرار ده 

هرچند نازك باشد.

مشکل برگزارکنندگان جشنواره 
و مديريت س��ينما اين اس��ت که 
موضع خود را با انقاب اس��امي 
مش��خص نمي کنن��د و موضع و 
فک��ر صادقانه اي ندارن��د. در دل 
چيز ديگ��ري مي پرورانن��د و در 
ش��عار چي��ز ديگ��ري مي گويند

سعید مستغاثي     فیلم  فجر

نگاهي به حاشيه و متن برگزاري پرحاشيه ترين جشنواره فيلم فجر سال هاي اخير
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